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25. vándorgyűlés, Györ - Sikeresen lezajlott ez a 
jubileumi rendezvény, amelyet olyan nagy odaadás
sal, szakma- és vendégszeretettel készítettek elö 
győri kollégáink. A Kisalföldi Könyvtárosok és Könyv
tárak Egyesületét, úgy is mint az MKE területi szerve
zetét minden elismerés megilleti. Bár Mezei Gyurka a 
Könyv, Könyvtár, Könyvtáros c. lap 1993. júliusi 
számában azt irta, hogy a sikert az MKE-nek vindikál
ja Papp Pista, hadd legyek nagylelkű: minden 
dicsőség a KKKE-t illeti, mégpedig joggal. A Hírlevél 
nem arra való, hogy részletes beszámolót adjon az 
eseményről; aki ott volt, maga is tapasztalta, aki 
hiányzott, az majd elolvassa a szaklapokban megje
lenő beszámolókat. Itt most a résztvevők, a tagság és 
az elnökség nevében köszönetünket fejezzük ki a 
példaszerű szervezésért, a jó hangulatért és a 
kedves fogadtatásért a sok közreműködő kollégának, 
s név szerint is Szabó Imrénének, Mészáros Antalnak 
és Mezei Györgynek. 

Vándorgyűlés 1994 - A győri vándorgyűlésen egy 
kolléga különös figyelemmel kísért minden ese
ményt, szervezői fogást, lebonyolítási eljárást. Ez 
pedig Vizi László, a körmendi Városi Könyvtár igaz
gatója volt, aki az 1994-es vándorgyűlés szervezőbi
zottságának az elnöke. Remélhetőleg nem riasztotta 
el a rengeteg gond, amivel a vándorgyűlés megtartása 
jár, söt felajzotta vállalkozási kedvét, s Kőszegre is 
szívesen emlékezünk majd vissza. 

Vándorgyűlés 1995 és 1996 - A győri vándorgyűlé
sen 1993. augusztus 11-én tartott szakmai kon
zultáció alkalmából hangzott el két meghívás: a 
Heves Megyei Szervezet 1995-re, a Hajdú-Bihar 
Megyei Szervezet pedig 1996-ra hívta meg az MKE 
tagságát vándorgyülni. A jelenlévők nagy örömmel 
fogadták a meghívásokat. A végső szót természete
sen az MKE tanácsa fogja kimondani mind a hely
színt, mind pedig a központi témát illetően. 

Az ül könyvtári törvény előkészítése - Az MKM 
könyvtári osztálya mellett működő törvény-előkészítő 
munkabizottság 1993. július 7-1 ülésén áttekintette 
az eddig elvégzett munkát, és meghatározta a további 
tennivalókat. A bizottság felkérte a könyvtári osztályt 
arra, hogy keresse meg a szakmai szervezeteket, 
valamint az egyes könyvtárakat, s kérje állásfoglalá
sukat, III. véleményüket az alábbi kérdésekben: 
• a leendő könyvtári törvény mely könyvtártípusokra 

terjedjen ki és miért, 
• ez egyes könyvtártípusokat illetően milyen jogokat, 

kötelezettségeket, eljárási szabályokat és szank
ciókat állapítson meg a használók, a fenntartók és 
a könyvtárak szemszögéből. 

A munkabizottság fontosnak tartja azt is. hogy a szak
mai közélet a törvény-előkészítésnek végig aktív 
részese legyen. A törvénnyel kapcsolatos minden 
állásfoglalást előzzön meg részletes - a hazai viszo
nyokat számításba vevő és a külföldi tapasztalatokat 
hasznosító - elemzés. Különös figyelmet kell fordí
tani a fenntartók, esetenként a használók tájékoz
tatására és megnyerésére. (A munkabizottságban az 
MKE-t Papp István képviseli.) - Ehhez csatlakozóan 
az elnökség arra kéri a szervezeteket, hogy lehetőleg 
1993. október 31 -ig juttassák el a titkárságra a fenti 
kérdésekre vonatkozó állásfoglalásukat. Ugyanakkor 
az MKE valamennyi tagjának lehetősége van arra, 
hogy ugyaneddig az időpontig akár saját szervezetén 
keresztül, akár közvetlenül eljuttassa észrevételeit a 
titkárságra. 

Szolgáltatásfejlesztési pályázat - A Művelődési és 
Közoktatási Minisztérium könyvtári osztálya azzal 
kereste meg az MKE elnökségét, hogy vállalja el egy 
pályázat lebonyolítását. Az MKM ily módon is ösztö
nözni kívánja a könyvtárakat szolgáltatásaik korsze
rűsítésére, fejlesztésére, bővítésére. A pályázat felté
teleivel, kiírásával ós lebonyolításával az elnökség 
1993. szeptember 2-í ülésén fog foglalkozni. 
Könyvtáros piknik Hajdú-Biharban - A Hajdú-Bihar 
Megyei Szervezettől kedves meghívót hozott a posta: 
a tagság és a családtagok részére 1993. szeptember 
5-én pikniket rendez a HBMS2 a Keleti Főcsa
tornánál, a HAJDÚTERV pihenőházában. 
Komárom Megyei Szervezet - idén szeptember 
13-ával kezdődően rendezik meg a Komárom-
Esztergom megyei könyvtári napokat, melynek tema
tikája a könyvtári értékvédelem és a könyvtáros 
érdekvédelem kérdéseit öleli fel. A nyitónapon 
délelőtt 10 órakor vitafórumra kerül sor, melynek 
meghívottjai között szerepel Horváth Tibor (MKE), 
Zalainé Kovács Éva (KIK) és Vadász János (KKOSZ). 
- Érdekes másolat érkezett a titkárságra a KMSZ-től: 
a Komárom Megyei Könyvtáros 1969. 5. számából 
fotózták ki az első. Tatán tartott vándorgyűlésről 
szóló beszámolót. Az érdeklődés nagy volt, 90-en 
szálltak meg Tatán, de rajtuk kívül sokan csak a ván
dorgyűlés első napján vettek részt. A legtöbben Sza
bolcsbóljöttek. Téma: az Olvasó Népért mozgalom. 

Könyvtárostanárok Szervezete - A VI. Nyári Akadé
mia hivatalos és átfogó szakmai értékelése ugyan 
még nem született meg, ezért tekintsék olvasóink az 
alábbiakat előzetes tájékoztatásnak. - A rendezvény 
nagy szakmai összefogással (MKM, FPI, MKE, 
OPKM. OKI, OKSZI, Könyvtárellátó Vállalat) és je-
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lentős anyagi segítséggel (MKM közoktatási, etnikai 
és nemzeti kisebbségi főosztálya, valamint könyvtári 
osztálya. MKE, Illyés-alapítvány, pályázatok) jött 
létre. Ez volt az előfeltétele annak, hogy talán sikerült 
megújítani és még rangosabb szakmai fórummá tenni 
az iskolai könyvtárosok és könyvtárostanárok hagyo
mányos nyári továbbképzését. Föltételezhető, hogy a 
sorrendben hatodik Nyári Akadémia egyhetes szak
mai programja az aktuális témaválasztásnak köszön
hetően a korábbiaknál is nagyobb hallgatóságot von
zott. Ugyanis sürgető szükség van az iskolai könyv
tárak helyének és feladatainak újrafogalmazására a 
megváltozó oktatási rendszerben. Erre nyújtott jó 
lehetőséget és ösztönzést az akadémia. -
Tekintélyes elméleti szakemberek és vezetők 
(Kálmán Attila, Szebenyi Péter, Bárányi Károly. 
Soron László, Nagy Attila) előadásaihoz csatlakoztak 
a szakmai gyakorlatról szóló beszámolók (Dán Krisz
tina, Homor Tivadar, Németh Istán), s közvetlen 
tapasztalatszerzésre nyílott alkalom a meglátogatott 
budapesti iskolák könyvtáraiban. Előnye volt a ren
dezvénynek, hogy a hazai pedagógiai szabályozás és 
gyakorlat bemutatása mellett kitekintést adott szinte 
egész Európa iskolai könyvtárügyére, sőt azon túl is 
(Papp István előadása). Követendő mintának a dán 
kollégák által felrajzolt képet lehet tekinteni, de 
tanulságosak voltak az iskolai könyvtárakat érintő 
német kezdeményezések is (Andreas Papendick). -
Az akadémia résztvevői a legnagyobb szeretettel és 
segítőkészséggel vették körül a határainkon túli 
magyar iskolákból érkezett pedagógusok és könyv
tárosok népes csoportját, ök fáradhatatlan érdeklő
déssel és lelkesedéssel vettek részt a hivatalos prog
ramokon kívül a kötetlen esti beszélgetéseken és 
városnéző sétákon is. Remélhetőleg hasznos in
formációkkal és sok új, szakmai és emberi kapcsolat
tal gazdagodva tértek haza, mint ahogy mi itthoniak is 
sokat tanultunk tőlük. 

IFLA-közgyütés Barcelonában - Jó hírrel szolgálha
tunk: az MKE-t Horváth Tibor elnökön és Bátonyi 
Béláné nemzetközi titkáron kívül egy harmadik tagtár
sunk is képviselheti a konferencián: Celler Zsuzsát a 
rendezők hívták meg, s kérték fel két előadás meg
tartására; minden költségét a meghívó fél fedezte Ez 
nemcsak Zsuzsa szakmai tudásának, hanem a 
magyar könyvtárügynek szóló elismerés is. 

IFLA Egyetemi Könyvtárak és Egyéb Altalános 
Tudományos Könyvtárak Szekciója - A szekció 
megküldte 24. számú hírlevelét, amely a barcelonai 
közgyűlés ós konferencia előkészületeivel foglalko
zik. A szekcióüléseken elhangzó és megtárgyalandó 
előadások szövegeit is megkaptuk: ezek az egyetemi 
könyvtárak állománygyarapításának finanszírozási 
kérdéseivel foglalkoznak, beszámolva a spanyol, a 
Szahara alatti afrikai, a német helyzetről. Csatlakozik 
hozzájuk a fejlődő országok egyetemi könyvtárainak 
állománygyarapítási szükségleteinek megállapításá
val foglalkozó projektről szóló tájékoztató. 

IFLA Képzési Szekció - A szekció 1993. júliusi hír
levele a barcelonai programmal foglalkozik. A hírle
vélhez csatoltan egy kérdőív is érkezett, amely azt 
kívánja felmérni, milyen az idegen nyelvek oktatásá
nak a helyzete az egyes könyvtárosképzö intézetek
ben. A titkárság Pálvölgyi Mihályt kérte fel az adatok 

összegyűjtésére. Az érintetteket ez úton is kérjük 
arra. hogy adják meg a szükséges segítséget Pálvöl
gyi kollégának a kérdőív kitöltéséhez. 
IFLA-útmutató - Az IFLA UBCIM programirodája 
küldte'el az MKE-hez véleményezésre a Concise 
Guideünes for Bibliographic Descrlption of Mono-
graphs (Monográfiák leírásának tömörített Irányelvei) 
c. útmutató tervezetéi. Az anyagot Berke Barnabásné 
és Vajda Erik volt szíves átnézni és véleményt formál
ni róla, amit azóta már visszajuttattunk a küldőhöz. 
Köszönetünket fejezzük ki Zsuzsának és Eriknek, az 
érdeklődőknek pedig szívesen rendelkezésükre bo
csátjuk a tervezetet és a róla adott véleményt. 
Meghívás Szlovéniából - A Szlovén Könyvtárosok 
Egyesülete 1993. szeptember 2 2 - 24-én tartja 
gyűlését Mariborban. A konferencia fő témája: Könyv
tárak - képzés és információkinálat. Az SZKE 
elnöke, Ivan Kanic kolléga meghívót küldött az MKE-
nek, hogy képviseltesse magát, az eddigi gyakorlat
nak megfelelően. Az MKE elnöksége az 1993. 
szeptember 2-i ülésén fog ezzel az üggyel foglalkozni. 
Dán tanulmányút - A győri vándorgyűlés alkalmából 
lehetett találkozni azzal a jelentkezési felhívással, 
amely egy dániai tanulmányútra invitálta az 
érdeklődőket. Felmerült, hogy az MKE elnöksége a 
maga szerény eszközeivel esetleg támogathatná 2-3 
kolléga részvételél, a költségekhez való némi hozzá
járulással. Az erre vonatkozó felhívás augusztus fo
lyamán kiment a szervezetekhez. 

Holland-magyar szlmpozlon - Az 1994. január 
18-19-ére tervezett második holland-magyar 
szimpozion tematikája alakulóban van. Ilyen 
kérdések szerepelnek a tervezetben: könyvtárosból 
információs specialista, könyvtárból információs 
központ; a könyvtárosképzés kiértékelése; tel
jesítménymutatók a könyvtárban: privatizáció a 
könyvtári szolgáltatások terén stb. A tervek szerint 
esetleg Angliából, Finnországból és Dániából is 
érkeznének előadók. A hazai szervezőbizottság 
összefogására, az előkészületek irányítására Teveli 
Mihályné vállalkozott. Számítunk a könyvtárosképző 
intézetek hallgatóinak a közreműködésére a szer
vezés munkájában. 

Szeminárium Norvégiában - Mint arról már koráb
ban hírt adtunk, Oslóban rendezték az északi orszá
gok (Dánia, Svédország. Finnország ós Norvégia) 
könyvtárosai számára azt a konferenciát, amely a vál
tozásokkal, a változásokhoz való igazodással, az in
novációval foglalkozott. Erre meghívást kapott az 
MKE révén a Fővárosi Szabó Ervin Könyvtár három 
munkatársa (Kiss Jenő, Papp István, Richlich Ilona) 
is, hogy számolna be a FSZEK-ben lezajlott és folya
matban lévő változásokról. Mindhárom résztvevő 
minden költségét a meghívó fél fedezte. Az 1993. au
gusztus 16-ától 20-áig tartó szemináriumon a három 
pesti előadás őszinte érdeklődést váltott ki. - El
lentételezésül a Művelődési és Közoktatási Miniszté
rium támogatásával valószínűleg október folyamán 
sor kerülhet még az Idén Budapesten és egy vagy két 
vidéki városban egy-egy olyan rendezvényre, ame
lyen három norvég kolléga ad tájékoztatást a könyv
tárosi gondolkodásmódban, hozzáállásban és attitű
dökben lezajló változásokról. Különös figyelemre szá-
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mithat a Ragnar Audunson által lefolytatott nemzetkö
zi összehasonlító vizsgálatról (Oslo, Göteborg, Buda
pest) szóló beszámoló. 
Norvég látogatócsoport - Az oslói Könyvtáros 
Főiskola hallgatói 1993. október 3-ától 9-éig tanul
mányúton lesznek Magyarországon. Az immár rend
szeressé vált kirándulás során felkeresik az Orszá
gos Széchényi Könyvtárat, a Fővárosi Szabó Ervin 
Könyvtárat és néhány iskolai könyvtárat. A látogatá
sok megszervezését az MKE titkársága vállalta. 
The British Councll - Többévi hasznos munkálkodás 
után új állomáshelyére utazik szeptemberben dr. 
Robin Baker, a British Council budapesti irodájának 
helyettes igazgatója Baker úr sokat segített az an
gol— magyar könyvtári kapcsolatok fejlesztésében, 
emlékezzünk csak a vállalkozási információs projekt-
ra. Minden jót kívánunk új munkaköréhez Görögor
szágban, s reméljük, utódja is hasonló módon fogja 
pártfogolni a könyvtári ügyeket. 
Módosított alapszabály - Talán még emlékeznek rá 
tagtársaink, hogy az MKE 1993. december 10-én tar
tott küldöttgyűlése módosította az alapszabályt. Az 
alapszabály módosított szövegét Ottovay László, az 
elnökség tagja "rendezte sajtó alá", s az Országos 
Széchényi Könyvtár szívességéből készült el az 
alapszabályt tartalmazó füzet. A füzetet a győri ván
dorgyűlésen részt vevő tagtársak konferenciacso

magjukban találták meg, a többiek számára pedig a 
szervezeteken keresztül fogjuk eljuttatni. 
Tagdíjak befizetése - Kérjük a szervezeteket, hogy 
mielőbb rendezzék tagságuk nyilvántartását, és 
szedjék be a tagdíjakat. A tagdíjak illő hányadát 
pedig utalják át a titkárságnak, illetve a második 
helyen regisztrált szervezeteknek. Annál is fontosabb 
ez, mert - mint tetszettek látni a győri vándorgyűlé
sen - az MKE regisztrált tagjainak kedvezményes 
részvételi díjat kellett csak fizetni. 
Hír az MKE titkárságáról - Több mint két hónap 
amerikai tartózkodás után ismét munkába állt Szabó 
Istvánné Éva az MKE titkárságán. Mind a szervezetek 
gazdasági felelőseinek, mind a főtitkárnak nagyon 
hiányzott precíz és odaadó munkája, még inkább 
kedves személye. Most, hogy újra itthon van, az MKE 
pénzügyi tranzakcióinak lebonyolítása is visszatér 
szokásos medrébe. 
És még egy fontos hir - Most, hogy a Könyv, 
Könyvtár, Könyvtáros című lap megjelenése konszo
lidálódni látszik, ismét visszatérhetünk a szerkesz
tőség és a kiadó szívességéből a Hírlevél megszokott 
terjesztési módjához: tagtársaink a jövőben a 3K 
lapszámaival együtt kapják kézhez a Hírlevelet. Az 
egyes tagszervezetek azonban további példányokat 
is igényeltek nyugdíjas és olyan tagtársaik számára, 
akik nem férhetnek hozzá a 3K-hoz. 

CAVoUR K Ö N Y V T Á R T E C H N O L Ó G I A 
1222 B U D A P E S T X X I I . , CSAP U. 14/A. 
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• Leporelló katalóguskarton számítógépes feldolgozáshoz, 
• négy- és nyolccímes másolókarton, 
• folyóirat- és könyvtámasz, 
• olvasóasztali világítás. 
Keressen minket különleges igényeivel is, megpróbálunk segíteni. 
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